
„A kormányhatározatot nem bírálhatjuk fölül”
A megye nyolc települése esett el a „hátrányos helyzetű" minősítés kedvezményeitől

Bagaméri utcakép. A településen nem csak a burkolt utak, hanem a 
csatornázottság, és egyéb közművek hiányát is szenvedik -  még
sem hátrányos helyzetűek... Fotó: Iklódy János

Vámospércs (HBN -  K. Zs.) -  
Szinte hihetetlen, hogy a megye 
azon részét, amelynek nyolc te
lepülésén a legmagasabb a szo
ciálisan segélyezettek köre, s csu
pán kettőnek van vasútvonala, 
ahol kiemelkedően magas a 
munkanélküliek aránya, továbbá 
nincs jelentős ipar, és a termő
föld is rendkívül gyenge minő
ségű -  a kormány a statisztikai 
szemlélet következtében törölte 
a hátrányos helyzetű települések 
sorából.

Nyolc község -  Álmosd, Baga- 
mér, Fülöp, Nyíracsád, Nyíráb- 
rány, Nyírmártonfalva, Újléta és 
Vámospércs -  polgármestereit 
képviselő delegáció még augusz
tus első felében szeretne szemé
lyesen találkozni Baja Ferenc kör
nyezetvédelmi és területfejleszté
si miniszterrel annak érdekében, 
hogy az említett falvakat -  önálló 
térségnek minősítve -  továbbra is 
a hátrányos helyzetű települések 
között tartsa nyilván a kormány.

Ez az óhaj, -  amelynek érdeké
ben Szántó Mihály, a körzet or
szággyűlési képviselője már tett 
lépéseket - ,  a nyolc település pol
gármestereinek szerdán délelőtt 
Vámospércsen megtartott „vál
ságtanácskozásán" fogalmazódott 
meg.

A kormány településfejlesztési 
statisztikai besorolásában Debre
cen, valamint a megyeszékhelytől 
északra és keletre lévő települések 
egy körzeten belül helyezkednek 
el. A június 7-én megjelent kor
mányrendelet értelmében a körzet 
teleoülései már nem tartoznak a

hátrányos helyzetűek közé. Ez a 
kívülállók számára — no meg fel
tehetően a csupán a térségre vo
natkozó statisztikai adatok alap
ján ítélő döntnökök szerint is -  
örömhír, de a körzetek besorolá
sában történt előrelépés még nem 
jelenti azt, hogy a régió perem
helyzetben lévő kis településein az 
elmúlt évhez képest jelentős fejlő
dés történt volna.

Az ülésen megjelent nyolc pol
gármester mindegyike szerint a 
községek azért kerültek ki a hát
rányos helyzetű települések cso
portjából, mert a kormánydöntés 
alapjául szolgáló statisztikai ada
tokat -  például a tartósan munka 
nélkül lévők számát, személygép- 
kocsi-állománv stb. -  a debreceni

eredményekkel együtt értékelték. 
Katona Gyula nyíracsádi polgár- 
mester véleménye szerint azért is 
érthetetlen a kormány új besoro
lása, mert a térséggel szomszédos, 
de már Szabolcs-Szatmár-Bereg 
megyében lévő nyírbátori térség 
minden szempontból hátrányos 
helyzetűnek minősült. A jelenleg 
még működőképes önkormányza
tok a kormány június 7-i dönté
sének következtében a jövő évi 
költségvetést már feltehetően je
lentős forráshiánnyal tudják csak 
tervezni, mert az új besorolás 
miatt elmaradnak azok a több mil
lió forintnyi többlettámogatások, 
amelyet az önkormányzatok a köz
ségek hátrányos volta miatt kap
tak. „Az elmaradó infrastrukturá

lis fejlesztések pedig -  fogalma
zott Szilágyi Mária, Nyírábrány 
polgármestere -  végképp elzárják 
a községcsoport felzárkózási esé
lyeit a megye többi, a kormány
ülés által elmaradottnak ítélt te
lepüléseihez."

Annak érdekében, hogy az em
lített nyolc község továbbra is hát
rányos helyzetű maradjon, Kato
na Gyula -  az ez ügyben kiszivá
rogtatott információra hivatkozva 
-  levélben fordult a szakminisz
terhez. A miniszteri válasz helyett 
azonban -  már a kormánydöntés 
nyilvánosságra hozatala után -  az 
országgyűlési képviselő közbenjá
rására Szabó Péter államtitkár azt 
válaszolta, „a kormányhatároza
tot nem bírálhatjuk fölül". A nyír
acsádi polgármester a megyei 
közgyűléstől is ugyanezt a tartal
mú választ kapta. A településcso
port fejlesztési támogatásért még 
a megyei fejlesztési tanácshoz is 
adhatott volna be támogatási pá
lyázatot, de, mint azt Szilágyi Má
ria kifejtette, nincs megyei fejlesz
tési koncepció, ezért pályázatot 
sem adhatnak be.

Ilyen előzmények után hívták 
össze nyolc település polgármes
terei és Szántó Mihály országgyű
lési képviselő részvételével rende
zett vámospércsi „válságtanács
kozást". Az ügyben érdekelt vala
mennyi település polgármestere 
vállalta, hogy a tanácskozáson 
meghatározott szempontok alap
ján összeállítja a község helyzetét 
értékelő tanulmányt, majd az ezek 
alapján készülő beadvánnyal még 
augusztus első felében a szaktár
cához fordulnak.


